块状结构岩体在一般水压分布模式下的不连续 变形分析

姜清辉1,2,周创兵2,罗先启1,郑宏1

(1. 三峡大学 土木水电学院,湖北 宜昌 443002; 2. 武汉大学 水资源与水电工程科学国家重点实验室,湖北 武汉 430072)

收稿日期 2003-7-30 修回日期 2003-9-22 网络版发布日期 2007-2-6 接受日期 2003-7-30

摘要 提出了三维不连续变形分析方法中地下水压力的模拟方法。并通过钻孔水位观测数据插值拟合地下水位面,建立了作用在任意形状块体单元表面上的一般水压分布模式,利用最小势能原理推导了水压力荷载对三维不连续变形分析方法总刚矩阵的贡献。地下水对滑坡稳定性影响的算例分析表明该方法是有效的。

关键词 岩石力学;三维不连续变形分析方法;一般水压分布模式;边坡 稳定性

分类号

THREE-DIMENSIONAL DISCONTINUOUS DEFORMATION ANALYSIS ON SURFACES OF ROCK BLOCKS WITH GENERAL MODEL OF WATER PRESSURE DISTRIBUTION

JIANG Qing-hui1, 2, ZHOU Chuang-bing2, LUO Xian-qi1, ZHENG Hong1

(1. College of Civil and Hydroelectric Engineering, China Three Gorges University, Yichang 443002, China;2. State Key Laboratory of Water Resources and Hydropower Engineering Science, Wuhan University, Wuhan 430072, China)

A betweet

The discontinuous deformation analysis(DDA) is a powerful numerical method for the analysis of discontinuous rock mass behaviours. And the three-dimensional discontinuous deformation analysis(3D DDA) is extended to allow the consideration of groundwater pressure. In geological modelling, various geo-information can be expressed as functions of spatial variables. On the basis of groundwater observation data, a three-dimensional piezometric surface using a relevant fitting function is constructed. And a general model of water pressure distribution on the surfaces of rock blocks is established. The water pressure submatrices are then derived by minimizing the total potential energy and are added to the global matrices. The extension to 3D DDA has been incorporated into a 3D DDA computer program, and numerical results from two test cases show the reasonability of the method.

Key words rock mechanics; three-dimensional

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(98KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ► Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

- ▶ 本刊中 包含
- <u>"岩石力学;三维不连续变形分析方法;一般水压分布模式;边坡稳定性"</u>的相关文章

▶本文作者相关文章

- 姜清辉
- •
- 周创兵
- <u> 罗先启</u>
- 郑宏

liscontinuous deformation analysis(3D DDA); general	
vater pressure distribution model; slope stability	
OOI:	

通讯作者